
het hoger onderwijs. Misschien zijn
dit de redenen voor de Haagse stilte
rond het minderhedenbeleid. Is het
niet een misplaatste stilte? Aan de
hand van de gehouden rondetafel-
gesprekken, waarvan de Kamer de
resultaten hopelijk voor de behande-
ling van het Jaaroverzicht minderhe-
den zal ontvangen, werd onderschre-
ven dat de gevolgen van de
multiculturele samenleving onvol-
doende werden erkend en aanvaard,
aldus de tekst in de begroting. Kan
de minister de Kamer inlichten over
de betekenis van deze zin? Welke
gevolgen worden bedoeld en welke
stappen zal hij in de toekomst
ondernemen om deze gevolgen te
erkennen en te aanvaarden?
Ik wil de minister vragen om ook

zijn licht te laten schijnen over het
algemene achterstandsbeleid, het
minderhedenbeleid en het gediffe-
rentieerd beleid. Dit thema is actueel
vanwege het advies van de
gemeente Utrecht om het minderhe-
denbeleid aan de kant te zetten. Mijn
fractie is in ieder geval van mening
dat telkens afgewogen moet worden
welk beleid het meest geschikt is. Wij
moeten helaas constateren dat, om
met de woorden van Ensinger te
spreken, positieve actie nog steeds
geen luxeartikel is. Kortom, kan de
minister ingaan op zijn toekomstvisie
inzake het minderhedenbeleid en zijn
positie als coördinerend minister
hierbij?
De inburgering blijkt de kurk

waarop het paarse minderhedenbe-
leid drijft. De meerderheid van de
autochtone en allochtone bevolking
is een voorstander van een gericht
toerustingsbeleid en internationaal
maken wij een goede beurt. Ook wij
zijn een voorstander van
inburgeringstrajecten. De aandacht
hiervoor dient onzes inziens echter
niet ten koste te gaan van het beleid
gericht op de allochtonen die reeds
langer in Nederland wonen.
Bovendien laat de uitvoering van het
huidige inburgeringsbeleid veel te
wensen over. Een grondige
monitoring en evaluatie, niet alleen
op basis van kwantiteit, maar zeker
ook van kwaliteit is geboden.
Voordat het wetsvoorstel inzake
inburgering volgend jaar naar de
Kamer komt, zal over deze evaluatie
overleg moeten plaatsvinden.
Er zijn drie zaken die ik nu reeds

wil noemen. Ten eerste de kwestie
van wederkerigheid. Ik zie sancties
als een onnodig middel omdat wij
ervan uitgaan dat nieuwkomers

staan te trappelen om in te burgeren.
Bovendien wordt op dit moment de
sanctie eenzijdig bij de nieuwkomer
gelegd. Dit vind ik een slechte zaak.
Rechten en plichten gelden immers
niet alleen voor de nieuwkomer,
maar ook voor de gemeenten en
instellingen die inburgeringstrajecten
aanbieden. Ik heb het dan over de
kwaliteit van het onderwijs, de
begeleiding tijdens de maatschappe-
lijke en beroepsoriëntatie en de
aanwezigheid van voorzieningen. Het
is bijvoorbeeld bekend dat de
kinderopvang op veel plaatsen niet
of slecht geregeld is. Dit gaat
natuurlijk ten koste van pogingen om
een moeilijk bereikbare groep,
allochtone vrouwen, bij het
inburgeringsproces te betrekken. Ik
vraag de regering dan ook om te
onderzoeken wat de mogelijkheden
zijn van maatregelen in de richting
van de aanbieders bij het niet
nakomen van verplichtingen.
Ten tweede ben ik nog steeds

bezorgd over de verdringingseffecten
van het inburgeringsbeleid, met
name inzake Nederlands als tweede
taal. Er is een tijd sprake geweest
van een mismatch bij de rijksover-
heid, gemeenten en instellingen voor
de basiseducatie. Minister Ritzen
heeft toen een budgetgarantie
gegeven tot juni 1996 om ook
niet-nieuwkomers een kans te geven.
’’Hoe staat het er op dit moment
voor?’’ is mijn logische vraag, want
de minister had ons toegezegd dat
hij met resultaten zou komen.
Ten slotte wil ik graag een vraag

stellen over het toezicht op de
inburgeringstrajecten. Hoe is dit
geregeld binnen de drie verantwoor-
delijke ministeries, OCW, BiZa en
VWS? Bestaat hier eenduidigheid
over? Zou het niet goed zijn om een
inburgeringsinspectie in te stellen die
naast de verschillende deelterreinen
controle uitoefent op en rapporteert
over de hele beleidsuitvoering? En
waar kan de inburgeringsgerechtigde
een klacht indienen als het overeen-
gekomene met de gemeente niet
geleverd wordt? Want in heel veel
plaatsen, met name in de gemeente
Amsterdam, is er geen kinderop-
vang.
Voorzitter! Helemaal tot slot nog

één zin. Volgend jaar is het jaar
tegen het racisme. Welke voorstellen
gaat de minister indienen om hier
invulling aan te geven? Ik heb dat
nergens kunnen vinden.

De voorzitter: Wij komen, denk ik,

niet meer voor twaalf uur klaar met
de eerste termijn van de kant van de
Kamer. Ofschoon ik een enkeling nu
heel optimistisch zie kijken, wil ik de
poging niet ondernemen. Om de
orde deze week zomin mogelijk te
verstoren, lijkt het mij het beste dat
wij morgen na de lunchpauze deze
termijn voortzetten.

De (algemene) beraadslaging wordt
geschorst.

Sluiting 23.00 uur

©

Lijst van ingekomen stukken,
met de door de voorzitter
terzake gedane voorstellen:

1. vijf koninklijke boodschappen, ten
geleide van de volgende voorstellen
van (rijks)wet:
Wijziging van de Wet op de stads-

en dorpsvernieuwing en van de
Woningwet (gevolgen niet naleven
financiële bepalingen, opheffen
Rijkscommissie voor de Volkshuis-
vesting en Coördinatiecommissie
stadsvernieuwing) (25044);
Bepalingen inzake het treffen van

een inkomensvoorziening voor
gewezen zelfstandigen in de
binnenvaart (Tijdelijke wet inkomens-
voorziening gewezen binnenvaart-
ondernemers) (25045);
Gemeentelijke herindeling in de

provincie Drenthe (25046);
Invoering van de Organisatiewet

sociale verzekeringen 1997
(Invoeringswet Organisatiewet
sociale verzekeringen 1997) (25047);
Verlenging van de werkingsduur

van enkele onderdelen van de wet
van 28 september 1988, Stb. 440
(verlenging van het experiment
budgetfinanciering, decentralisatie en
deregulering van de Wet Sociale
Werkvoorziening) (25048);

Deze koninklijke boodschappen, met
de erbij behorende stukken, zijn al
gedrukt en rondgedeeld;

2. de volgende brieven:
een, van de minister van Alge-

mene Zaken, over de grote massa-
mediale voorlichtingscampagnes
(25000-III, nr. 6);
twee, van de minister van Buiten-

landse Zaken, te weten:
een, over de actuele stand van zaken
in het Midden-Oosten (23432, nr. 15);
een, ten geleide van het Verdrag tot
wijziging van de op 26 januari 1983
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te ’s-Gravenhage tot stand gekomen
Bilaterale Overeenkomst tussen de
Regering van het Koninkrijk der
Nederlanden en de Regering van de
Bondsrepubliek Nigeria inzake
luchtdiensten (25049);
een, van de ministers van

Buitenlandse Zaken en voor
Ontwikkelingssamenwerking, over
het Internationaal Rwanda Tribunaal
(23727, nr. 25);
een, van de minister voor

Ontwikkelingssamenwerking, ten
geleide van de reactie op het
Rwanda evaluatierapport ’’Conflict
and Genocide; lessons from the
Rwanda experience’’ (23727, nr. 24);
drie, van de staatssecretaris van

Justitie, te weten:
een, over de verblijfspositie van de
groep Vietnamese vluchtelingen
(19637, nr. 213);
een, over moeilijk verwijderbare
vreemdelingen in Ter Apel (19637, nr.
214);
een, over de situatie in Zaı̈re, (19637,
nr. 215);
een, van de minister van

Binnenlandse Zaken, over de
Stichting Woningbeheer Limburg
over de rol van de burgemeester van
de gemeente Beek (24339, nr. 22);
een, van de staatssecretaris van

Binnenlandse Zaken, over de stand
van zaken ten aanzien van de
maatstaf minderheden uit het nieuwe
verdeelstelsel voor het Gemeente-
fonds (25000-C, nr. 5);
een, van de minister van

Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, over een
aanwijzing aan een aantal gemeente-
raden (22589, nr. 111);
vijf, van de minister van Verkeer

en Waterstaat, te weten:
een, over het voorstel inzake het
verleggen van de A16 (22026, nr. 20);
een, over het standpunt inzake de
Trajectnota/MER Kortsluitroute
(22589, nr. 112);
een, ten geleide van de beleidsvisie
met betrekking tot voertuigen als de
Quad (24722, nr. 4);
een, inzake de tracévaststelling
rijksweg 15, gedeelte Ressen-A12
(25042);
een, over de tracévaststelling
rijksweg 4, gedeelte Delft-Schiedam
(25050);
een, van de minister van

Economische Zaken, over een bod
van de Amerikaanse truckfabrikant
Paccar op Daf Trucks Eindhoven
(23017, nr. 6);
een, van de staatssecretaris van

Economische Zaken, over de manier

waarop de handelsbevorderende
taken in het buitenland verder vorm
krijgt (24337, nr. 18);
een, van de minister van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid, over de
nadere besluitvorming van het
kabinet over het advies van de
Stichting van de Arbeid inzake
Flexibiliteit en zekerheid van 3 april
1996 (24543, nr. 5);
twee, van de minister van

Volksgezondheid, Welzijn en Sport, te
weten:
een, over de ambulante psychothera-
pie en de lokale initiatieven
vrijgevestigde psychiaters (25000-
XVI, nr. 7);
een, over de gevolgen voor de
gezondheid van slijpsel afkomstig
van spoorrails, bovenleiding en
remmen (25000-XVI, nr. 8);
een, van de staatssecretaris van

Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
inzake Pemba-complex (24698, nr.
11).

Deze brieven zijn al gedrukt en
rondgedeeld;

3. de volgende brieven:
een, van de minister van

Binnenlandse Zaken, ten geleide van
Overzichten specifieke uitkeringen
1997;
een, van de minister van

Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, over
Ruimtelijke verkenningen;
een, van de staatssecretaris van

Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, ten
geleide van de tweede voortgangs-
rapportage Duurzaam bouwen;
een, van de staatssecretaris van

Economische Zaken, over het advies
van de Commissie gebiedsindeling
kamers van koophandel en fabrieken;
een, van de minister van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid, ten
geleide van het evaluatierapport
’’Bereik en effecten van de WBEAA’’.

De voorzitter stelt voor, deze brieven
door te zenden aan de betrokken
commissies ter afdoening en niet te
drukken;

4. een brief van Jac. Glas, over de
wet-Mulder.

Deze brief ligt op de griffie ter
inzage. Kopie is gezonden aan de
betrokken commissie.
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